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Motivation: The events organised by IAMO have been raising important topics that should catalyse the self-examination of CEE-countries and the East-West comparison. One of the most important lessons of the event concerning Rural Development (RD) in 2004 was: how important the operationalisation of planning and monitoring of RD policies are, and how narrow range of solutions (either scientific methods or practical tools) can help decision makers in this field. The research team in Gödöllő have been working on such methods and models for years that based on consistent data assets and ensure objectivity. One of the new elements of these efforts is the widely tested COCO methodology (http://miau.gau.hu/sitemap/kapcsolat.php3?where[kapcsolat]=coco&mod=l2003), which made possible for example to evaluate to development policies (as our study submitted to IAMO Forum 2004 – http://miau.gau.hu/miau/71/iamo_coco.doc – claimed).
Choice of subject (IAMO Forum 2005): Analysing of market mechanisms may lead to several open questions. We are looking for the answers for the following questions (which are in connection with both the next year’s IAMO conference and a Hungarian R+D project which was won in these weeks – OTKA: The effects of mathematics of object-comparison on the agricultural economics):

1. What is the difference between the ‘old’, ‘new’ member states and candidate countries regarding the price structure of their product chains and the structure of product consumption per capita?

2. How affects the basic structures of agricultural economy and trade the equilibrium of product chains by countries?

3. How changes the consumption per capita as a function of price- and income-changes by countries?

The first issue based on an object-attribute matrix in which the EU15 (‘old’) and EU10 (‘new’) countries are classified into groups according to general economic historical considerations. The aspects of classification would be for example the relative prices of the elements of a given product chain (seed, wheat, flour and bread), respectively the per capita consumption of main products. The goal of analysis would be: how homogenous actually are the EU15 and EU10 groups and which countries don’t fit into the hypothetical role. Depending on the measure of explored homogeneity, on the grounds of dissimilar factors by countries the changes of price and consumption structure can be simulated in an assumed integrating EU.

The input data of the second issue would be on the one hand an artificial indicator of equilibrium which means the total amount of changes between two or more years in a given product chain. The lower value this indicator has the more stable/balanced the re-distribution in that product chain is. On the other hand the possible causes of re-distribution changes in that product chain (like product structure, export/import, consumption) will be included to the input matrix. The main objective of the analysis would be to discover those unified framework comprising even so country-specific mechanisms that may support the establishing the state of equilibrium of product chains. 

The starting data-table of the third issue would contain income-, export/import-, price indices (also according to the substitute products) and consumption indices given by countries. The aim of the analysis would be to discover: which factors and to what extent have an influence on the consumers’ behaviors in each country. 

Kurzfassung: Methodenentwicklung zur Identifizierung kurzfristiger Kraftfelder im Bereich von Marktmechanismen bei den MOE-Staaten

László Pitlik, István Pető, SZIE Gödöllő

Motivation: Die jährlichen Veranstaltungen bei IAMO stellen wichtigen Themen in Mittelpunkt der Diskussion, welche einerseits die wirtschaftliche Durchleuchtung der MOE Staaten erwarten, andererseits einen Ost-West-Vergleich katalysieren. Eine wichtige Lehre des IAMO Forums 2004 liegt für die Autoren darin: Wie groß der Bedarf bei der Planung und Monitoring von Aktionen im Bereich Entwicklung ländlicher Räume an Operationalisierung ist, und wie gering die passenden (wissenschaftlichen/methodischen und empirischen) Angebote sind. Die Forschungsgruppe in Gödöllő versucht seit Jahren Methoden/Modelle zu entwickeln, welche auf der Basis von konsistenten Daten höheres Niveau an Objektivität in den Analysen sichern könnten. Die aktuellste Lösung hierfür ist die COCO-Methode, welche u.a. (http://miau.gau.hu/sitemap/kapcsolat.php3?where[kapcsolat]=coco&mod=l2003) in der Lage ist, den Begriff der Benachteiligung operationalisiert und objektiv darzustellen (http://miau.gau.hu/miau/71/iamo_coco.doc).

Thema des Beitrages (2005): Die Analysen der Marktmechanismen führen zu mannigfaltigen Problemstellungen. Als Querschnitt der Tagungsprioritäten in 2005 und des gerade erhaltenen Forschungsauftrags (beim Ungarischen Fond für Grundforschung, OTKA, mit dem Titel: Die Wirkung von neuartigen Objektvergleichen auf die Landwirtschaft) werden folgende Fragestellungen bearbeitet:

1. Wie homogen sind die Preisgerüste einzelner Produktketten, bzw. die Struktur des Pro-Kopf-Verbrauchs in den EU15, EU10 und bei den Beitrittskandidaten?

2. Wie beeinflussen die Produktions- und Handelsstrukturen das Marktgleichgewicht von Produktketten in einzelnen Ländern?

3. Wie ändert sich der Pro-Kopf-Verbrauch im Zusammenhang mit Einkommens- und Preisindexen in einzelnen Ländern?

Im ersten Bereich werden Ländergruppen gebildet wie EU15, EU10 und Betrittskandidaten. Die objektive Homogenität der Gruppen wird anhand der Preisgerüste oder der Pro-Kopf-Verbrauchsangaben untersucht. Es wird danach gesucht, welche Länder und warum sie nicht zu den vorgegebenen Gruppen gehören. Anhand der nachgewiesenen Inhomogenität einzelner Länder lassen sich länder-spezifische Simulationen durchführen, welche aussagen, wie sich die Preisgerüste oder Pro-Kopf-Verbrauchsdaten ändern, wenn eine Annäherung EU-weit angenommen wird.

Im zweiten Bereich wird zunächst eine künstliche Gleichgewichtskennzahl pro Land gebildet, welche besagt, wie hohe Unterschiede insgesamt in den Preisgerüsten gewisser Produktketten anhand von 2-oder mehreren Zeitperioden zu identifizieren sind. Je höher solche Umstrukturierungsmerkmale vorhanden sind, umso unstabiler die Umverteilung innerhalb einer Produktkette ist. Andererseits werden die dazu führenden Ursachen (wie z.B. Produktionsstruktur, Export/Import, Verbrauch) aufgelistet. Ziel ist hierbei: in einem einheitlichen Modell länderspezifische Mechanismen abzuleiten, welche zur Stabilität der einzelnen Produktketten führen können.

Im dritten Bereich werden Länderdaten genommen, wie Einkommensindex, Export-Import-Index, Preisindexe (auch für Substitutionsprodukte). Anhand dieser Muster wird danach gesucht, welche länderspezifische Kräfte den Verbrauch steuern.

Előadás-javaslat: Módszertani kísérlet a KKE országok piaci mechanizmusait 

rövidtávon befolyásoló erőterek beazonosítására

Pitlik László, Pető István, SZIE Gödöllő

Motiváció: Az IAMO rendezvényei évről évre fontos, a közép-kelet-európai államok gazdasági önvizsgálatát, ill. a kelet-nyugati összehasonlítást katalizáló témaköröket vetnek fel. A 2004-es vidékfejlesztési téma egyik nagy tanulsága volt, mennyire nagy az igény a vidékfejlesztési politikák tervezésének és monitoringjának operacionalizálására, s mennyire kicsi a tudományos és tapasztalati szintű kínálat ezen területeken. A gödöllői kutatócsoport évek óta igyekszik konzisztens adatvagyonra alapozó, objektivitást biztosító módszereket/modelleket fejleszteni, mely törekvések egyik új eleme a 2004-ben széles körűen tesztelt COCO módszertan, mely többek között (http://miau.gau.hu/sitemap/kapcsolat.php3?where[kapcsolat]=coco&mod=l2003) éppen a fejlesztéspolitikák számszerű átvilágítását kínálta fel az IAMO Forum 2004 keretében (http://miau.gau.hu/miau/71/iamo_coco.doc).

Témaválasztás (IAMO Forum 2005): A piaci hatásmechanizmusok elemzése számos nyitott kérdéshez vezet. A jövő évi konferencia és az éppen elnyert hazai kutatás-fejlesztési projekt (OTKA: Az objektum-összehasonlítás matematikájának hatása az agrárgazdasági folyamatokra) metszeteként az alábbi kérdésekre keressük a választ:

1. Miben tér el egymástól a régi és az új EU tagországok termékpályáinak árszerkezete, ill. egy főre jutó termékfogyasztásának szerkezete?

2. Hogyan befolyásolja az agrárgazdaság és -kereskedelem alapszerkezete egyes termékpályák piaci egyensúlyát országonként?

3. A jövedelem- és árváltozások függvényében miként változik az egy főre jutó termékfogyasztás országonként?

Az első kérdés olyan objektum-attribútum mátrixra támaszkodik, melyben az EU15 és EU10 (esetlegesen a csatlakozásra váró) országok, mint objektumok kerülnek csoportba sorolásra a gazdaságtörténeti evidenciák alapján. A csoportba sorolás szempontrendszere pl. adott termékpálya egyes termékeinek (vetőmag, búza, liszt, kenyér) rel. ára, ill. a fontosabb termékek 1 főre jutó fogyasztása. A vizsgálat célja annak objektív kimutatása, mennyire homogén az EU15-ök csoportja, ill. az EU10-ek csoportja, ill. mely országok nem illenek a történetileg elvárt szerepkörhöz. A feltárható homogenitás mértékétől függően, országonként eltérő tényezők alapján szimulálható, milyen változások várhatók az árszerkezetben és a fogyasztási szerkezetben, ha egységesülő EU-t tételezünk fel.

A második kérdés bemeneti jele egyrészt egy mesterségesen kreált egyensúlyi mutató, vagyis adott termékpálya két/több időegysége között tapasztalható változások összege országonként. Minél alacsonyabb értékről van itt szó, annál stabilabb, egyensúlyibb a termékpályán belül az újraelosztás. Másrészt az adott termékpálya újraelosztásának változását kiváltó okok kerülnek feldolgozásra (pl. termelési szerkezet, export-import, fogyasztás). Az elemzés célja: Azon egységes keretrendszerbe foglalható, de mégis ország-specifikus hatásmechanizmusok feltárása, melyek az egyes termékpályák egyensúlyi állapotainak biztosítását támogathatják.

A harmadik kérdés kiindulási táblázata egy országonként megadott jövedelem-, export/import-, ill. (helyettesíthető termékekre vonatkozó) árindex, valamint fogyasztási index adatsor. Az elemzés célja annak feltárása, milyen erők, milyen mértékben mozgatják ország-specifikusan a fogyasztói szokásokat.

